Narzędnik odpowiada na pytania (z) kim? (z) czym?
	 
	NARZĘDNIK  

	
	PRZYMIOTNIK
jakim? jaką? jakim?
	RZECZOWNIK
kim? czym?

	 
[m]  
	Mateusz jest
Spotykam się z
To jest kanapka z
 
Kate jest
To jest sałatka z
 
Emilka jest
Interesuję się
	wysokim
miłym
żółtym
	chłopakiem.
studentem
serem.

	 
[f]
	
	 
sympatyczną
czerwoną
	 
kobietą.
papryką.

	 
[n]
	
	wesołym
francuskim
	dzieckiem.
kinem.

	LICZBA MNOGA
[ m, f, n ]
	 
Interesuję się
Lubię jeździć
	 
starymi
szybkimi
	 
filmami.
samochodami.


W języku polskim nie występują połączenia k+y oraz g+y, dlatego jeżeli temat rzeczownika lub przymiotnika kończy się na k lub g, to w narzędniku końcówka -ym zmienia się na –im (przymiotnik rodzaju męskiego lub nijakiego), końcówka -em zmienia się na -iem (rzeczownik rodzaju męskiego lub nijakiego), a końcówka -ymi zmienia się na –imi (przymiotnik liczby mnogiej).
UWAGA:Rzeczowniki rodzaju męskiego zakończone na -a mają w rzeczowniku końcówkę jak rzeczowniki rodzaju żeńskiego: -ą, ale przymiotnik ma końcówkę -ym/-im np. Anna spotyka się z wysokim mężczyzną. Antek jest fajnym kolegą.
	MIANOWNIK
Kto? Co?
	NARZĘDNIK
KIM? CZYM?

	Kto to jest?
To jest znany architekt.
To jest moja mama.
To jest sympatyczny Polak.
Co to jest?
To jest sport ekstremalny
To jest literatura francuska.
To jest rower.
	Kim on/ona jest?
On jest znanym architektem.
Ona jest moją mamą.
Z kim się spotykasz?
Spotykam się z sympatycznym Polakiem.
Czym się interesujesz?
Interesuję się sportem ekstremalnym.
Interesuję się literaturą francuską.
Czym lubisz jeździć?
Lubię jeździć rowerem.


Narzędnika używamy kiedy:
· mówimy o zainteresowaniach i używamy konstrukcji Interesuję się (sportem).
· Prezentujemy lub opisujemy siebie lub inne osoby np.:
On jest Polakiem.
Kate jest moją mamą.
On jest miłym chłopakiem.
One są ładnymi kobietami.
· mówimy o środkach transportu np.:
Jedziemy autobusem.
Jedziemy nowym samochodem.
Pływamy żaglówką.
· mówimy, jakiego narzędzia używamy do wykonania danej czynności np.:
Jem zupę łyżką.
Piszę długopisem.
Myję zęby szczoteczką.
· po przyimku z, który wyraża relacje typu "partner" (tata z Emilką) lub "dodatek" (kawa z mlekiem), np.:
Tata idzie z Emilią.
Rozmawiam z bratem.
Antek idzie z kolegami do kina
· po przyimkach: nad, pod, przed, za, między
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